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Vážení spoluobčané,

dovolte, abych vás všechny jménem zastupitelstva 
obce co nejsrdečněji pozdravil. Blíží se konec roku, 
a proto je čas bilancovat, vyhodnotit činnost ZO 
za rok 2011, přiblížit aktivity a dění v obci za uply-
nulé období.

Každoročně si zastupitelstvo obce stanoví plán 
práce, větší či menší investiční akce, a to na základě 
schváleného rozpočtu. Jen ten nám určuje, do čeho 
můžeme tzv. jít. Proto se snažíme koncipovat obecní 
rozpočet jako vyrovnaný, pouze z důvodů kofinan-
cování dotačních titulů zastupitelstvo obce schválilo 
úvěr. Ať to bylo v minulosti na spolufinancování tras 
cyklostezek, generální rekonstrukci čistírny odpad-
ních vod, v příštím roce 2012 na spoluúčast vybu-
dování „Společenského domu“. Obec zadala zpra-
cování projektové dokumentace ve všech stupních, 
máme vyřízeno stavební povolení včetně výběrového 
řízení na dodavatele stavby. Zažádali jsme o dotaci 
v rámci projektu „ROP“ (Regionálního operačního pro-
gramu), kdy 17. 1. 2012 jsme povinni předložit projekt 
na Krajský úřad k posouzení a případnému schvále-
ní. Jedná se o dotaci ve výši 17mil. Kč. Jestli budeme 
úspěšní, jasné bude během prvního pololetí. Pokud 
ano, zahájíme výstavbu co nejdříve po podepsání při-
dělení finančních prostředků. Pevně věřím, že bude-
me komisí ohodnoceni kladně, a že tuto investici, 
s dokončením v roce 2013, zahájíme. Velehrad potře-
buje velmi nutně objekt pro širší setkávání, zázemí 
pro spolky a zejména reprezentační sál s přiměřenou 
kapacitou pro různé společenské akce.

To jsem nastínil výhled do roku příštího, nyní 
se chci vrátit do rekapitulace roku 2011. Hlavní akcí 
většího investičního rázu bylo dokončení vybudová-
ní cyklostezky Velehrad-Tupesy, kdy se nám poda-
řilo zajistit dotaci ze SFDI (Státní fond dopravní infra-
struktury) ve výši 75% uznatelných nákladů. O zbytek 
jsme se dělili s obcí Tupesy, dle délky cyklostezky 

na jednotlivých katastrech. Musím zde vzpomenout 
velmi dobrou spolupráci se sousedními obcemi, ať to 
byly Tupesy, předtím Salaš nebo Staré Město.

V měsíci listopadu byla vysázena zeleň podél 
cyklostezky v celé délce našeho katastru. Zde patří 
poděkování Mysliveckému sdružení Velehrad 
za jejich konkrétní zásluhy ohledně výsadby strom-
ků. Myslivecké sdružení každý rok taktéž obměňuje 
zeleň v alejích katastru obce Velehrad. Další větší 
investiční akcí byla rekonstrukce barokního mostu 
přes potok Salašku. Zde bylo investorem ŘSZK (Ředi-
telství silnic zlínského kraje), jakožto majitel výše zmí-
něného objektu. Obec Velehrad intenzivně urgovala 
generální opravu tohoto barokního skvostu řadu let 
(první zápis o nutnosti opravy byl nalezen v archivu OÚ 
z roku 1992!) Až letos se podařilo po mnoha jedná-
ních s architekty, projektanty a zejména památkáři 
tuto stavbu zahájit. ŘSZK vyčlenilo 13mil. Kč a opra-
va začala 2. 4. 2011 a měla dle smlouvy skončit 
15. 11. 2011.

Vzhledem k tomu, že se jednalo o celkovou uzá-
věru, byla referátem dopravy Uherské Hradiště stano-
vena objížďka, Staré Město, Zlechov, Tupesy. K tomu 
se prováděl v letním čase archeologický záchranný 
průzkum, který termín dokončení prodloužil zhruba 
o měsíc. Ale vše je již dokončeno a most v plné kráse 
bude zachován pro další generace.

V ulici Pod Zahrádkami v posledních letech při-
bylo rodinných domků a proto zastupitelstvo obce 
zde zainvestovalo položení kabelu NN k napojení, 
zajistilo veřejné osvětlení a posílení trasy místního 
rozhlasu.

Kromě těchto větších akcí bylo realizováno něko-
lik drobnějších aktivit jako zpevnění okraje cyk-
lostezky Velehrad-Salaš, snížení chodníku (vjezd) 
k rodinnému domu čp. 82 na Salašské ulici, a v sou-
časné době se pracuje na vybudování odpočívadla 
na cyklostezce Velehrad-Tupesy, pod hřbitovem.

Obec Velehrad nechala zpracovat žádost o dotaci 

Sdělení zastupitelstva obce
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Rekonstrukce barokního mostu

Barokní most po rekonstrukci

Rekonstrukce barokního mostu

Výsadba ovocných stromů podél cyklostezky Velehrad - Tupesy 

na zametací vůz (přes Ministerstvo životního prostředí), 
zda budeme úspěšní, se dozvíme na jaře roku 2012. 
Zametací vůz (dotace až 90%) je v obci velmi třeba na 
údržbu místních komunikací, náměstí a cyklostezek. 
Dále se pracuje na projektu úpravy okolí památníku 
amerického pilota. Po jeho zpracování požádáme 
o přidělení dotace Ministerstvo obrany, v rámci pro-
jektu „Obnova válečných hrobů a památníků“.

Jak sami sledujete, probíhá intenzivní úprava 
okolí kláštera, vnitřní restaurátorské práce v bazi-
lice, v květnu byl slavnostně otevřen Dům sv. Cyrila 
a Metoděje. Zde je investorem Římskokatolická farnost 
Velehrad v rámci projektu IOP (Integrační operační pro-
jekt). Dne 1. 12. 2011 se uskutečnila kolaudace objektu 
tzv. „Chráněného bydlení“ v zahradě Kongregace ses-
ter sv. Cyrila a Metoděje. Bylo zbudováno z evropského 
dotačního titulu, investorem je Kongregace.  

Ze soukromých aktivit bych ještě upozornil 
na projekt VEGA, což je přebudování místní restau-
race na víceúčelový objekt, investorem je pan Vác-
lav Hrabec. Máme radost z toho, že v naší obci je tak 
čilý stavební a podnikatelský duch. Blíží se rok 2013, 
rok jubilejní. Bude to významné výročí 1150 let od 
příchodu sv. Cyrila a Metoděje na Moravu. Byla 
jmenována komise na Krajském úřadě, jejíž členem 
je pochopitelně i obec Velehrad, která má na staros-
ti přípravu oslav. Bude to nejvýznamnější událost 
roku, kdy 5. července roku 2013 bude zvýrazněna 

i návštěvou papeže,  který se pravděpodobně slav-
nosti zúčastní.

Nejenom stavebním ruchem a investicemi žije 
naše obec. Kromě zavedených velmi úspěšných akcí 
dle stanoveného tzv. „Kulturního kalendáře“ se ode-
hrávají akce, které jsou mimo dané termíny. Je to řada 
přednášek a koncertů. Všechny jsou hojně navštěvo-
vány a velmi dobře hodnoceny.

Jelikož se blíží konec roku, rád bych připome-
nul, co nás ještě příjemného čeká. Bude to zpívání 
u vánočního stromu (letos pod „vánoční lípou“ před 
obecním úřadem, neboť před MŠ je staveniště) a to 18.12. 
v 18:00 hodin, které organizují „Přátelé folklóru“. 
Poslední kulturní akcí je „Štěpánský koncert“ Hra-
dišťanu a jeho hostů, pravidelně 26.12. v 16,30 
hodin v bazilice. Na obě akce vás srdečně zveme. 
Věříme, že to bude pro nás všechny hezký umělecký 
zážitek. Všem, kteří se jakýmkoliv způsobem podílejí 
celoročně na všech aktivitách, chci co nejsrdečněji 
poděkovat.

Vážení a milí, vánoce jsou na dosah, proto vám 
chci popřát jménem zastupitelstva obce, pracovníků 
obecního úřadu a jménem svým jejich radostné pro-
žití, hodně zdraví, pohody a optimismu do nového 
roku 2012. 

S přáním všeho dobrého, za zastupitelstvo obce 
Ing. Stanislav Gregůrek, starosta
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B o h o s l u ž B y  v  d o B ě  vá n o č n í
Den Velehrad Tupesy Salaš Den Velehrad Tupesy Salaš

So 24.12. 9:00   |  24:00 - - Ne 1.1. 7:30  |  10:00  |  15:00 7:30 9:00

Ne 25.12. 7:30  |  10:00  |  15:00 7:30 9:00 Po 2.1. 6:30 - -

Po 26.12. 7:30  |  10:00 7:30 9:00 Út 3.1. 18:00 - -

Út 27.12. 18:00 - - St 4.1. 6:30 - -

St 28.12. 6:30 - - Čt 5.1. 18:00 - -

Čt 29.12. 18:00 - - Pá 6.1. 6:30   |  18:00 16:30 16:30

Pá 30.12. 6:30  |  18:00 16:30 - So 7.1. 9:00  |  18:00 - -

So 31.12. 9:00  |  17:00  |  23:15 - - Ne 8.1. 7:30  |  10:00  |  15:00 7:30 9:00

Farnost Velehrad 

Farnost buduje

Asi každý občan Velehradu pozorně sleduje, co 
se to děje v centru naší obce. Celé historické jádro 

se dostává do nové podoby. I když si na konečný stav 
ještě nějaký čas počkáme, mnohé už lze vidět nyní.

Asi už každý ví, že do provozu se nám podařilo uvést 
dvě budovy. Prvním je novostavba sociálního zázemí 
(WC) vedle Cyrilky na pozemku farnosti, druhým Vele-
hradský dům sv. Cyrila a Metoděje (zrekonstruovaná 
bývalá sýpka a konírna). Tam se už úspěšně rozvíjí Pout-
ní prodejna a cukrárna, fungovat v záběhovém režimu 
začalo i infocentrum. Čekáme ještě na technické a pro-
vozní vybavení místností a sálů, aby se zcela mohlo roz-
běhnout plné využití budovy. Ukončená je také rekon-
strukce farní budovy. Dokončuje se také nová parková 
úprava ploch za gymnáziem na jižní a západní straně.

Veliké stavební úpravy probíhají na nádvoří a plo-
chách okolo baziliky. Nové zadláždění v současné chvíli 
sahá od mozaiky Panny Marie k hl. vchodu baziliky, 
vydlážděná je i ulička mezi farou a školkou. Největším 
překvapením pro mnohé je však asi nově vyrůstající 
budova podél hl. cesty naproti obecnímu úřadu. Jde 
o ohradní zeď s nikami, na kteréžto na pilířích ze strany 
nádvoří budou umístěné kamenné sochy zatím spočívají-
cí na farní zahradě. Do léta, dá-li Pán Bůh, budou dokon-
čené i práce na nástupu do podzemí baziliky a spojovací 
cesta od Cyrilky k tomuto místu.

Veřejnost laická i odborná byla nedávno seznámena 
se zajímavými historickými nálezy této centrální části 
obce. Unikátním nazvali archeologové nález hranolové 
věžice vedle fary. Průběh ohradní zdi původního kláštera 
nám nyní stále bude připomínat kamenná zídka jdoucí 
asi 50 cm nad zemí podél baziliky směrem východo-
západním.

Zahájeny budou ještě práce na generální opravě kos-
tela Zjevení Páně (Cyrilky) a fasádě baziliky. A mnoho 
dalších drobných věcí k tomu.

V současné chvíli bylo z celkové výše dotace IOP 
vyčerpáno cca 60% finančních prostředků.

Chci poděkovat všem, kteří nás podporují a jsou trpě-
liví; těm, kteří nás kritizují, jistě nemůžeme brát jejich 
názor, přesto si myslím, že je dobré vyčkat až do dokon-
čení díla a pak hodnotit.

Dění v bazilice a před ní můžete on-line sledovat na 
www.farnostvelehrad.cz 

Přeji všem požehnaný vánoční čas.
P. Petr Přádka SJ, farář
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Malý tábor - Velký Újezd 2011

Tábor starších cvrčků

Přesto, že léto už je dávno za námi, ještě teď 
vzpomínáme a čerpáme z nezapomenutelných 

zážitků z tábora ve Velkém Újezdu u Olomouce, kam 
jsme ve dnech 9.-16.7.2011 vyrazili s mladšími cvrčky. 
A jaké bylo naše letošní téma? Příběh Noema a jeho 
rodiny. Prožívali jsme s ním jeho radosti i těžkosti. 
Byli jsme při tom, když si Bůh Noema vyvolil jako 
jediného spravedlivého ve zkaženém a hříšném světě. 
A tak Noe postavil velkou archu, kam vzal svou ženu 
a své tři syny s jejich ženami a od každého ze zví-
řat po páru, aby se zachránili před potopou, kterou 
se Bůh chystal seslat na zemi. Děti byly rozděleny 
do tří skupin a staly se tak pomocníky Noema a jeho 
synů. Nelehké úkoly zdolávalo družstvo Šémovců 
(v čele se synem Šémem), se kterými se utkávali Chá-
movci (se svým vedoucím Chámem) a navzájem zápasili 
i spolupracovali s Jefetovci (podle Noemova syna Jefeta).

Ve sportovních a bojových hrách byla důležitá 
rychlost, hbitost i síla. Při stavbě archy zase mohly 
děti zapojit svoji fantazii a o tom, že byli opravdu 
kreativní, svědčily nádherné archy vyrobené z pří-
rodních materiálů. Divadelní nadání jsme mohli zase 
vidět, když děti hrály scénky o marnotratném synu, 
které byly mimořádně podařené a vtipné a poodhalily 
mnohé herecké talenty!

Na výlet jsme se vydali krásnou cestou lesem 
i podél luk a polí k pramenu řeky Odry! I když samot-
ný pramen nebyl takový, jak jsme si ho představovali, 
protože byl docela znečištěný, jeho blízké okolí bylo 
nádherné, a tak jsme tam po delší příjemné procház-

ce vybalili řízky, které nám nachystaly naše úžasné 
kuchařky, a posilnili se na zpáteční cestu. :-)

A co by to byl za křesťanský tábor bez dávky 
duchovního programu! V neděli za námi přijel z Vele-
hradu otec Petr, abychom společně sloužili mši svatou 
v místním kostele a ve středu nás navštívil novokněz 
otec Libor, který nám všem po mši na zahradě udělil 
individuální novokněžské požehnání.

Vše dobře skončilo jak s námi, kteří jsme se zdraví 
zase vrátili domů, tak i s Noemem a jeho rodinou, 
kterým Bůh na znamení smlouvy vytvořil na obloze 
duhu.

A co říct na závěr? Snad jen to, že už teď je čas začít 
připravovat další tábor, ale hlavně těšit se na nové 
zážitky a kamarády. Tak neváhejte, děti, a vyražte 
s námi :-)

Šárka

Stejně jako v minulých letech, i letos jsme se vyda-
li na tábor starších cvrčků, letos do Dřevohostic. 
Zde jsme měli v úmyslu strávit od 22. 7. - 31. 7. 

2011 deset dnů plných her a dalšího dobrodružství 
při seznamování se s životy tří světic. Celým táborem 
nás provázely životy tří významných světic - patronek 
Evropy, mezi které patří Sv. Brigita Švédská, řeholnice, 
Sv. Kateřina Sienská, panna, učitelka církve a Sv. Tere-
zie Benedikta od Kříže, panna a mučednice. Díky 
pravidelnému televiznímu zpravodajství jsme měli 
možnost nahlédnout a poznat životy všech těchto 
významných žen, ale i života našich táborníků.

Tímto způsobem jsme se mohli dostat na králov-
skou svatbu, vyzkoušet si Finskou stezku, byli jsme 
účastni při stavbě několika významných klášterů, 
soutěžili jsme na zimní olympiádě, byli jsme pokus-
nými dobrovolníky při testování nových pleťových 
masek a mnoho dalších aktivit.

Na tradiční výlet do okolí, v našem případě 
na sv. Hostýn, se však vydaly pouze 4 děti a 3 vedou-
cí. Důvodem této nízké účasti byla nečekaná viróza, 
která postihla během našeho pobytu téměř všechny 

účastníky včetně vedoucích, což nás také velmi sblí-
žilo.

Na závěr se podle našich zvyků vše obrátilo 
a vedoucí se stali dětmi, pro které si ostatní za odmě-
nu připravili celodenní program.

Věříme, že se tábor přes různé komplikace líbil 
a všichni se sejdeme zase příští rok ve zdraví.

Bedla
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Vážení čtenáři Velehradského zpravodaje,

rád bych vás v krátkosti seznámil s činností Matice 
velehradské za uplynulý rok. Na své Valné hromadě 
13. února uvítala Matice vzácného hosta, kterým byl 
prof. P. Petr Piťha (letos oceněn státním vyznamená-
ním uděleným prezidentem republiky). Předestřel všem 
přítomným význam jubilea 1150 let od příchodu 
sv. Cyrila a Metoděje, kterému jdeme vstříc. Matice 
zůstala s prof. Piťhou v trvalém spojení a plodem této 

spolupráce je vznik nové knihy o sv. Cyrilu a Metoději 
určené mládeži, k jejímuž vydání se v těchto dnech 
schyluje. 

Víkend gregoriánského chorálu (1. - 3. dubna) 
oživil prastarou cisterciáckou tradici; chór baziliky se 
opět zaplnil ke zpěvu večerních nešpor. 

Velkým zážitkem pro diváky se stalo divadelní 
představení Moravské pašije Teátru Víti Marčíka 
konané ve Slovanském sále Stojanova gymnázia 16. 
dubna. 

Vybudování Velehradského domu sv. Cyrila a 
Metoděje poskytlo Matici příležitost uspořádat zde 
dvě přednášky. Dne 5. července promluvil k pout-
níkům v sále Kardinála Tomáše Špidlíka SJ prof. 
Petr Piťha o přípravě na cyrilometodějské jubileum. 
V rámci tzv. malé pouti se v témže prostoru uskuteč-
nil přednáškový blok Centra Aletti s tématy Ikono-
grafie sarkofágu kardinála Tomáše Špidlíka SJ a jeho 
teologické poselství a Cyrilometodějské jubileum 
2013 a velehradské martyrion. 

Svátek Nanebevzetí Panny Marie 15. srpna je 
spojen s poutí Matice, která má charakter nejen 
liturgické oslavy, nýbrž také svátku kultury. V odpo-
ledních hodinách zahrál dětem Víťa Marčík juni-
or divadelní představení Pinocchio a následovalo 
odpoledne her. Večer zněla v Sále Tomáše Špidlíka 
Rilkeho mariánská poezie v podání M. Pavlíkové za 
doprovodu violoncella M. Pavlíka. 

Dne 27. 8. se v bazilice završila XI. pěší pouť na 
Velehrad, které se zúčastnilo osm stovek poutníků. 
Matice připravila poutníkům zázemí na Stojanově 
gymnáziu.

Pátý ročník hudebního festivalu Šroubek (Mošny, 
Dagmar Andrtová, HUKL) se z důvodů oprav nádvoří 
uskutečnil ve velmi působivém prostředí rajského 
dvora a je možné, že zde akce bude pořádána již 
trvale. 

Mimořádným kulturním zážitkem se stalo diva-
delní představení Oráč a smrt v podání Jitky Molav-
cové a Alfreda Strejčka (Překlad, divadelní úprava 
a režie Dušan Robert Pařízek, hudba Jiří Pavlica) realizo-
vané ve Slovanském sále Stojanova gymnázia 31. října. 

V témže prostoru se uskutečnil V. ročník výstavy 
mešních a košer vín Cisterciácká pečeť. Opět na 
něm nejvíce bodovalo víno Samos dodané rakouským 
klášterem Klosterneuburg, ovšem vyrobené z řec-
kých hroznů.   

Aktivity Matice velehradské obohacují kulturní 
nabídku v obci a v této souvislosti podpořila Obec 
Velehrad Matici částkou 10.000 Kč. Rádi zde tedy 
vyjadřujeme poděkování. O aktivitách chystaných 
pro následující rok můžete získat více informací při 
návštěvě webových stránek www.maticevelehrad-
ska.cz, na které vás srdečně zveme.

Přejeme příjemné prožití vánočních svátků na Vele-
hradě, o kterém naši předkové hovořili ve vztahu 
k dílu sv. Cyrila a Metoděje jako o „Betlému Slovanů“.           

Petr Hudec

Matice Velehradská
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V předchozím Velehradském zpravodaji se čtenáři 
měli možnost seznámit se dvěma verzemi příběhů, 

které se vážou k obrazu ukrytému v pravé části podkrutí 
velehradské baziliky. Tento obraz má ovšem svůj pro-
tějšek, který nyní již několik let reprezentuje barokní 
umění velehradského kláštera v Moravské galerii v Brně.  

Obraz, který si blíže představíme, lze nazvat Sv. Ber-
nard z Clairvaux naslouchá nebeské hudbě. Stejně jako 
jeho protějšek je dílem Jana Jiřího Etgense. Obraz vyka-
zuje inspirace slavným obrazem Sen sv. Fortunáta v pusti-
ně, který se nachází ve vatikánských muzejních sbírkách. 
V této souvislosti byl v minulosti mylně interpretován. 

Obraz je zvláštní tím, že jsou zde zachyceny dva děje. 
Z tohoto důvodu je hlavní kompozice situována vlevo 
tak, aby se v pravé části mohl odehrávat ještě druhý 
děj. Svatý Bernard je na plátně zobrazen na vyřezávané 
zlacené židli, na jejíž opěradlo mu klesla hlava. Světcova 
pravice spočívá na knize, která je rozevřena na stole. Ten 
je pokrytý ubrusem s perskými vzory. Dekor i řasení je 
provedeno s mistrovským realismem. Pozornost poutá 
také bohatá drapérie typického hábitu „bílých mnichů“, 
do něhož je světec oděn. Na mramorové podlaze v popře-
dí leží berla a mitra jednak jako atributy světce a jednak 
jako znamení, že sv. Bernard odmítal vysoké církevní 
posty. V horní části výjevu je zobrazen anděl hrající 
na loutnu, který světci přivodil sen. Oblaka, na nichž 
sedí, se stávají současně pohodlným polštářem pro 
světce. V pravé části obrazu je ostěním otevřen obraz do 
druhé upozaděné scény, která je zasazena do zalesněné 
krajiny Jasného údolí (Clara vallis - Clairvaux). 

Výjevu můžeme lépe porozumět, budeme-li citovat 
svědectví opata Viléma ze St. Thierr o sv. Bernardovi 
podávané v legendách: „Bůh byl s ním, a svatí andělé 
obveselovali jej útěchy plnou společností svou, což patr-
nými znameními dokázáno jest. Neboť jedné noci, když 
s obyčejnou horlivostí se modlil a duši svou před Bohem 
otevřel, slyšel zpěv mnohohlasný, a když lehce usnul, byl 
probuzen hlukem, jakoby řada lidí venku kráčela. Když 
pak hlasy, které již slyšel, znova zpívati začaly, vyšel ze 
své cely, a kráčel za řadou, pomalu se vzdalující. Na blíz-
ku bylo místo porostlé trním [...] Tam viděl dva chory 
krásně spořádané, jež v líbezném zpěvu se střídaly a sva-
tému muži nebeskou rozkoš působily.“ Vidění pak sám 

Bernard porozuměl, když na tom místě byly o několik 
let později postaveny nové klášterní budovy. Malíř tedy 
zachytil nejen snícího světce u stolu, nýbrž také to, co 
se mu zdálo. 

Studenti by zde měli jásat: Vše podstatné se nám 
zjevuje ve spánku, jak by jistě potvrdil snoubenec Panny 
Marie, sv. Josef a šero podkruchtí k tomu dává dobrou 
příležitost.

Petr Hudec

Ze šera podkruchtí velehradské baziliky

V. ročník mezinárodní výstavy mešních a košer vín
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Konec roku bývá zpravidla dobou bilancování. 
I když školní rok zdaleka nekončí, na Stojano-

vě gymnáziu, Velehrad již je co hodnotit a nad čím 
se pozastavit.

I přes rozsáhlé stavební úpravy v bezprostředním 
okolí školy Stojanovo gymnázium místem, kde se stále 
soustřeďuje nejrůznější kulturní i společenské dění. 

Díky spolupráci s Maticí Velehradskou jsme mohli 
ve Slovanském sále přivítat Jitku Molavcovou a Alfré-
da Strejčka v divadelním představení Oráč a Smrt. 
Nabídku dopoledního představení pro školy využili 
žáci devátých tříd okolních základních škol a zároveň 
si tak mohli prohlédnout prostory gymnázia. Večerní 
představení pro veřejnost pak mělo ve Slovanském 
sále neopakovatelnou atmosféru a diváci jistě odchá-
zeli obohaceni neopakovatelným zážitkem ze strhu-
jících hereckých výkonů obou hlavních představitelů. 
V měsíci listopadu, opět ve spolupráci s Maticí Vele-
hradskou a opět ve Slovanském sále proběhl V. ročník 
výstavy meších a košer vín, Cisterciácká pečeť. 

V prostorách Zimního sálu zorganizoval MUDr. Jiří 
Rohel přednášku Andreje Šumbery o relikviáři sv. 
Maura. Vlastní prací a zkušenostmi podložené poví-
dání, provázené promítáním autorského DVD s mož-
ností interaktivní projekce, zaujalo všechny přítomné 
posluchače, kteří zcela zaplnili krásný barokní sál. 
Jsme rádi, že můžeme vycházet vstříc těmto a dalším 
kulturním akcím pořádaným pro širokou veřejnost.

Velehrad a Stojanovo gymnázium je také místem 
setkávání. Naše prostory hostily zářijový seminář 
Hnutí Křesťan a práce, o. s. na téma „Nezaměstnanost 
a zhoršování pracovních podmínek ve světě práce není 

nezbytným důsledkem globální krize“. Celostátní kon-
gres katechetů pořádaný v říjnu centrem pro katechezi 
olomoucké arcidiecéze se také z velké části odehrával 
na SGV. Jsme rádi, že se na podobné akce můžeme 
těšit i nadále. Už v květnu  zde proběhne XI. ročník 
tradiční akce nejen pro vysokoškoláky, Studentský 
Velehrad 2011. 

Mimo široké společenské a kulturní dění, pro 
které rádi poskytujeme naše prostory, neutichá ani 
život školy. V listopadu vyjela dvacítka studentů do 
Londýna, kde navštívila naši partnerskou školu, setka-
la se s českými krajany v poutním domě Velehrad 
a prohlédla si nejznámější londýnské památky. V říjnu 
jsme naopak přivítali na Stojanově gymnáziu studenty 
z partnerské školy v maďarském Miškolci. Prožili jsme 
s nimi několik příjemných dní a opět jsme měli mož-
nost si procvičit naši schopnost komunikace v cizím 
jazyce. 

Podruhé jsme se letos s Maďary setkali na I. festi-
valu duchovní hudby na Velehradě pořádaném našim 
gymnáziem. Záštitu nad festivalem převzal ostravsko-
opavský biskup František Václav Lobkowicz. Úspěš-
ná festivalová vystoupení všech zúčastněných sborů, 
včetně toho z Miškolce, jistě položila dobrý základ 
nové festivalové tradici. 

Nezahálí ani domácí sbor Stojanova gymnázia, 
Velehrad. Již 26. 12. vystoupí na tradičním koncertu 
ve velehradské basilice s Hradišťanem Jiřího Pavlici. 
Mimo další vystoupení v České republice a po loňském 
úspěchu v Londýně se na jaře chystá jeho italské turné, 
na které ho doprovodí také školní cimbálová muzika. 
Je naplánován koncert v Římě v chrámu sv. Marka při 
mši sv. za kardinála Tomáše Špidlíka a v Modeně 
zazpívá pro nadaci Amici di Velehrad - Přátelé Velehra-
du. Také ostatní studenti SGV budou mít příležitost se 
na jaře podívat do Říma. V rámci poznávacího zájezdu 
si prohlédnou nejznámější pamětihodnosti věčného 
města.

 Na léto pak Středisko volného času při SGV při-
pravilo II. ročník prázdninové školy Velehrad. Pro 
zájemce o média, film či komunikační profese je při-
praven kurz Škola médií a filmu pod vedením Ing. 
Mgr. Martina Müllera ve spolupráci s VOŠP v Praze, 
který proběhne ve dnech 29. 7. - 3. 8. 2012. Na před-
poslední prázdninový týden (19. - 24. 8.) je připravena 
intenzivní výuka angličtiny, němčiny a francouzštiny 
pro mírně až středně pokročilé budoucí a současné 
středoškoláky v rámci Jazykové školy.

Gymnázium se snaží vytvořit co nejlepší studijní 
podmínky pro své žáky a zároveň být co nejvíce ote-
vřené k pořádání podobných akcí sloužících veřejnos-
ti. Chceme nabídnout pomocnou ruku při přípravě 
na jubileum v roce 2013, aby byl Velehrad důstojným 
místem celonárodních oslav. 

Vedení Stojanova gymnázia, Velehrad

Stojanovo gymnázium

Kultura a školství
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Rok se sešel s rokem a také na naší škole klepou 
Vánoce opět na dveře. Třídy jsou provoněny jeh-

ličím vánočních stromečků, nástěnky se třpytí deko-
račními prvky s tématikou Vánoc, vstupní hala září  
pětimetrovým stromkem a betlémem, který tradičně 
zdobí foyer školy. Chodby voní perníkem. Čtyři měsí-
ce z nového školního roku máme za sebou a všichni 
se tuze divíme, jak rychle uběhly. Utekly především 
díky usilovné práci našich dětí, které spolu se svými 
vyučujícími a všemi pracovníky základní školy navá-
zaly na úspěšný předcházející školní rok. Nechceme 
čtenářům vnucovat naše pocity a  závěry, ale posuďte 
sami. 

Do první třídy nastoupilo 20 prvnáčků, kteří byli 
svým starším spolužákům a všem dospělým před-
staveni jejich ,,patrony“, žáky 6. třídy. Přivítali jsme 
mezi sebou i nové členy pedagogického kolektivu, 
a to paní učitelku Marii Krauseovou, vychovatelku 
2. oddělení školní družiny paní učitelku Jitku Kavko-
vou a v neposlední řadě pana učitele Jakuba Macka. 

Rozšířila se také spolupráce se Stojanovým gym-
náziem Velehrad, kde ve středisku volného času 
pracuje téměř 75 žáků v šesti kroužcích pod vede-
ním vyučujících základní školy. Děvčata a chlapci 
se v těchto kroužcích seznamují s velikány divadelní-
ho prostředí, rozvíjejí své estetické a výtvarné schop-
nosti, svůj sportovní duch a velmi efektivně vyplňují 
svůj volný čas smysluplnou činností.

Naše děti opět využívají programů ,,Ovoce do 
škol“ a ,,Mléčný program“.  Soutěž  RECYKLOVÁNÍ, 
jejímž cílem je prohloubit znalosti žáků v oblasti 
třídění a recyklace odpadů, probíhá v naší škole již 
několik let. 

52 žáků školy se v měsíci září zúčastnilo exkur-
ze do jaderné elektrárny Dukovany a vodního díla 
Dalešice. Exkurze dětem přiblížila složitost, až mon-
stróznost zařízení, která jsou potřebná pro výrobu 
elektrické energie. 

Naši vycházející žáci navštívili v rámci volby povo-
lání Střední školu průmyslovou, hotelovou a zdravot-
nickou v Uherském Hradišti na tzv. Zážitkovém dopo-
ledni. V připraveném programu si děti vyzkoušely 
speciální dráhu pro vozy Formule 1 přímo na závod-
ním okruhu se vžily do  role pilotů F1. Ochutnaly také 
výrobky ze školní restaurace a měly možnost si oživit 
základy první pomoci při různých poraněních. 

8. prosince žáci 8. a 9. třídy v rámci volby povolá-
ní navštívili Slovácké strojírny v Uherském Brodě. 
Mimo výrobních hal navštívili jedno z nejmoderněj-
ších Hi-tech center v České republice. Seznámili se 
s 3.D tiskárnou, 3.D skenerem a setkali se s programo-
vatelnými domovními systémy. 

Velký ohlas mezi žáky vzbudila beseda s tisko-
vým mluvčím Policie ČR panem Alešem Mergen-
talem. Téma bylo víc než aktuální: ,,Rizika spojená 
s využíváním sociálních sítí na internetu“. V budouc-

nu bychom rádi podobnou besedu uspořádali i pro 
rodiče. Ti jsou společně se školou prvořadým filtrem 
sociálně-patologických vlivů na děti. 

V letošním předvánočním čase se naše děti opět 
zúčastnily vánočních dílniček, které pro ně připra-
vily pracovnice Domu dětí a mládeže Klubko Staré 
Město. Každý žák si vyrobil dle vlastního výběru 
jeden výrobek s tématikou Vánoc nebo Adventu. 

Žáci prvního stupně naší školy se v hojném počtu 
zúčastnili výtvarné soutěže vyhlášené ZŠ Zlechov. 
Soutěžilo se ve 4 kategoriích a děti si mohly vybrat 
ze tří témat : 

Táta koupil kapra
Bude zima, bude mráz
Půjdem spolu do Betléma

Jsme rádi, že práce našich žáků měla úspěch v konku-
renci dalších osmi škol. Oceněni byli žáci ve II. kate-
gorii: 

1. místo Adam Lukáš 
2. místo Daniel Jurák
3. místo Lucie Vaňková - všichni žáci 2. třídy

Zvláštní ocenění získala za svou práci také Adéla 
Daňková.

I v době předvánoční si musíme postesknout nad 
klesající úrovní čtenářských schopností a dovedností 
a také nad výběrem žánrů a autorů u dětí druhého 
stupně. A v tomto vánočním čase je tento poznatek 
mnohem alarmující. Až nezdravou oblibu si jedno-
stranně získává hororový žánr v podání amerických 
spisovatelů. Na základě tohoto zjištění se vyučující 
jazyků rozhodli pomoci žákům s výběrem vhodné 
literatury. Paní učitelky sestavily seznamy doporuče-
ných žánrů a autorů odpovídající jednotlivým věko-
vým kategoriím a to s cílem dovést žáky k uvědomě-
lému čtenářství, jehož úkolem je rozvíjet estetické 
vnímání, ale také vzdělanost čtenáře. Naše zkušenost 
v novém školním roku ukázala, že žáci jsou schop-
ni velmi citlivě a správně vnímat hodnotu a přínos 
samostatně zvolených děl. Žáci se také při této práci 
učí kritickému myšlení už od nízkého věku. Co víc si 
v dnešní společnosti přát? 

V rámci pohybové a sportovní aktivity jsme pro 
děti uskutečnili několik turnajů ve florbalu, přehazo-
vané, stolním tenise a to jak na úrovni naší školy, tak 
i na úrovni Mikroregionu Buchlov. Na podzimním 
turnaji ve florbalu a přehazované na ZŠ Tupesy, které-
ho se zúčastnili zástupci čtyř škol, byli naši žáci velmi 
úspěšní - obsadili:  

1. místo starší žáci ve florbalu
1. místo mladší žáci ve florbalu
1. místo mladší žákyně v přehazované
2. místo starší žákyně v přehazované

V soutěži Mládí kraje na téma SPORT JE RADOST  
A  ZÁROVEŇ  I  DŘINA vyhlášené Zlínským krajem 
obsadila Dorota Ingrová - žákyně 4. třídy 3. místo 

Předvánoční čas na Základní škole
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„Venku bylo chladně stříbrné ticho, Mrazík ledovými 
prstíky škodolibě štípal lidi do tváře a vzduch zvonil 
tajemným očekáváním. Ačkoliv bylo zima a sněhu po 
kolena, lidé zářili jako letní sluníčka. V jejich očích 
se odrážely zlaté hvězdy a v uších zněly tisíce zvoneč-
ků.“ Tak začíná příběh Vánoční dárek z knihy Pohádky 
na dlani od Leny Freyové. Je o tom jak malý chlapec 
ztratí penízek a daruje mamince ledový květ a také o 
tom, že pohodu mohou udělat jen teplá lidská srdíčka.

Tak se u nás v Mateřské škole připravujeme na 

to krásné období Vánoc v pohodě a s láskou. Jako 
každoročně přijde svatý Mikuláš s nadílkou a navští-
víme naše milé kamarády v Základní škole. Děti také 
pozvou své rodiče na vánoční zpívání, kde je pohostí 
cukrovím, které si připraví se svými učitelkami. Pak 
se budou těšit na Vánoce v kruhu svých nejbližších. 
Přála bych všem, aby ta pohoda, láska a klid byl neje-
nom v období Vánoc, ale po celý rok.
„Co je důležité, je očím neviditelné.“

Renata Hlavsová

v kategorii C. Ocenění za svůj úspěch si převzala 
v Muzeu J. A. Komenského v Uherském Brodě. 

V letošním školním roce naše škola otevřela druhé 
oddělení školní družiny. Oddělení vede vychova-
telka Ivana Daňková. Děti v tomto oddělení tráví 

předvánoční čas ve vyzdobeném prostředí, povídají 
si vánoční příběhy a připravují se na vystoupení pod 
vánočním stromkem. Aktivně vyrábějí ozdoby a těší 
se na příchod Ježíška. Oddělení vede vychovatelka 
paní učitelka Jitka Kavková. Její oddělení se jmenuje 
,,Sluníčková ŠD“. Paprsky sluníčka, které jsou na 
dveřích družiny jsou tvořeny z otisků rukou dětí. 
Z rukou, které hladí, nabízejí přátelství a pomoc. O 
to se společně v družině snaží jak paní vychovatelka, 
tak především děti. Jejich heslem je: ,,Jaro, léto, pod-
zim, zima, v družině je vždycky prima“.

Tradiční Vánoční dětský jarmark a zpívání pod 
stromečkem se uskutečnil 16. 12. na zdejší základní 
škole. Prodejem výrobků, které děti společně s vyuču-
jícími vyráběly jsme získali finanční hotovost, kterou 
věnujeme Adopci na dálku a dalším kulturním a spo-
lečenským akcím školy. 

Jak sami vidíte, práce dětí i pracovníků školy 
za čtyři měsíce není málo a pevně věříme, že i s vaší 
společnou pomocí se naší škole v příštím období škol-
ního roku podaří docílit ještě větších úspěchů.

Závěrem vám děti a pracovníci Základní školy 
Velehrad chtějí popřát, aby období končícího adventu 
bylo pro Vás časem zklidnění, zamyšlením nad hod-
notami života a upřednostněním hodnot nejcenějších 
- zdraví nás všech a výchova dětí.

 Přejeme vám klidné prožití Vánoc, pevné zdraví, 
mnoho štěstí a věčný optimismus na duši i ve tvářích.

Žáci a pracovníci ZŠ Velehrad

Vánoce v Mateřské škole jsou za dveřmi

Terezka
Vendulka

BorísekEliška

Kultura a školství
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Zvoneček
Již druhým rokem se otevírají každé úterý dopo-

ledne dveře Zimního sálu Stojanova gymnázia. 
Otevírá se tak prostor pro Zvoneček - rodinný klub. 
Otevírá se tak prostor pro děti spolu s maminkami 
na MD. Hlavním cílem našich setkání je vzájemné 
povzbuzení se k plnému prožívání tohoto vzácného 
času s našimi nejmenšími. Na chvíli se zastavit. Odlo-
žit každodenní starosti a ponořit se do světa pohádek. 
Zazpívat si s doprovodem různých hudebních nástro-
jů, pomocí říkanek si zacvičit a spolu s mámou i něco 
vyrobit. Může to být předmět připomínající pohádku, 
kterou jsme si hráli. Nebo třeba adventní věnec, aby-
chom se mohli spolu všichni doma připravit na Váno-
ce. Také legenda o sv. Mikuláši nás naučila, že velikou 
radost udělá dárky nejen dostávat, ale hlavně někoho 
obdarovat. 

Radost všem dětem jistě udělá karneval. Minu-
lou zimu jsme chystali karneval poprvé a příprava 
i průběh nás velice potěšil. Také letošní zima nemůže 
zůstat ochuzena. Proto si zájemci mohou do kalen-
dářů na rok 2012 zapsat k datu 5. 2. - Zvonečkový 

karneval. Velmi pěknou zkušenost jsme měli loni 
s masopustní obchůzkou v čele s dudákem a houslist-
kou. Ta následující bude v úterý 21. 2. před  popeleční 
středou. Na tyto akce, jakožto i na každé úterý, vás již 
nyní srdečně zveme. Bližší informace budou na pla-
kátech bezprostředně před akcí. 

Saša Chytková

Krev je právem ozna-
čována za nejcen-

nější tekutinu světa. Je 
podmínkou zdravého lid-
ského žití a její dostateč-
né zásoby umožňují léka-
řům denně zachraňovat 

stovky ohrožených životů. Nepodařilo by se jim 
to ale bez tisíců dobrovolných dárců krve, k nimž 
patří sedmačtyřicetiletý Miroslav Mazůrek z Vele-
hradu, samostatný pracovník obchodního oddělení 
jedné uherskohradišťské firmy. 

V minulých dnech převzal na slavnostním aktivu 
bezpříspěvkových dárců krve, pořádaném oblast-
ním spolkem Českého červeného kříže v Uherském 
Hradišti, zlatou medaili profesora Janského, která 
se uděluje za čtyřicet odběrů krve bez nároku 
na  inanční odměnu.

„Na své první darování krve si dobře pamatuji,“ 
vzpomíná Miroslav Mazůrek. „Bylo to v roce 1983. 
V naší třídě na tehdejší Střední průmyslové škole 
strojnické v Gottwaldově se domluvila skupinka 
studentů, že půjde darovat krev do okresní nemoc-
nice. Já byl mezi nimi. Dnes už mám za sebou 
jednačtyřicet bezpříspěvkových odběrů krve,“ spíše 
konstatuje, než se chlubí Mazůrek, který pomáhá 
neznámým lidem vracet naději na uzdravení nebo 
k záchraně jejich života.

Dárcovství krve je pro něj vysoce etickým činem. 
Prosazuje zásadu, že krev se neprodává, ale dává. 
„A dar vždycky předpokládá štědrost a vylučuje myš-
lenku na jakoukoliv odměnu vděčnosti. Je darem 
dobrovolným, darem z vlastní vůle, a proto zvlášť 
cenným,“ tvrdí hrdě Mazůrek. Dodává, že peníze 
by si za odběr krve nikdy nevzal.

„Pokud mně zdraví přeje a bude přát, je moje 
krev to nejmenší, co můžu dát lidem, kteří ji potře-
bují ke svému dalšímu životu,“ čiší z Mirka jistota. 
Ačkoliv pro dárcovství krve nezískal mezi spolu-
pracovníky žádného, radost má z toho, že v jeho 
šlépějích se vydala jeho dcera Klára, studentka 
bakalářského oboru všeobecná sestra na Univer-
zitě Tomáše Bati ve Zlíně. „Letos si darování krve 
vyzkoušela poprvé,“ neskrývá radost Mazůrek.

Na otázku, zda by se chtěl někdy setkat s člově-
kem, kterému právě ta jeho krev zachránila život, 
odpoví: „Bylo by to možná zajímavé setkání, ale asi 
ne. Nechtěl bych, aby mně byl někdo nějakým způ-
sobem zavázán,“ řekl omluvně Mirek a podotkne, 
že má  krevní skupinu 0 „Rh NEG“. „Je to jedna 
z nejcennějších, takzvaná sálová rezerva. Přijímají 
ji všichni, ale pokud bych krev potřeboval já, musel 
bych dostat pouze svou skupinu,“ vysvětlil zlatý 
dárce krve z Velehradu.

Zlatá medaile Jana Janského nebyl pro něj cílem. 
Dárcovství krve je pro něj morální povinností. 
„Pokud budu zdravý, budu v dárcovství pokračovat. 
Třeba do sto deseti let. To pak budu vědět, že když 
mi ji na transfúzní stanici vezmou, budu ještě zdra-
vý,“ dodal s pousmáním Miroslav Mazůrek.  

Text a foto: Zdeněk Skalička

Čerstvý držitel zlaté medaile Jana Janského 
Miroslav Mazůrek z Velehradu: 

“Když mi krev vezmou ve sto 
deseti letech, budu asi zdravý”
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Když jeden rok končí a druhý už klepe na dveře, 
vždy znovu a znovu se divíme, jak nám ten čas letí, 

že jsme zase o rok starší. Nejinak  tuto  skutečnost vní-
mají obyvatelé i zaměstnanci Vincentina. Předvánoční 
období by mělo být plné lásky, míru a pokoje v srdcích 
všech lidí. A také letmým poohlédnutím za uplynulým 
rokem.

Posláním Domova pro osoby se zdravotním posti-
žením Velehrad Vincentinum je mimo jiné zachovat 
důstojný a plnohodnotný život těch, kterým z důvodu 
jejich zdravotního znevýhodnění nelze zajistit podporu 
a pomoc v přirozeném sociálním prostředí. Snažíme se o 
vytváření podmínek pro zachování přirozených vztaho-
vých vazeb a umožnění takového způsobu života, který 
by se co nejvíce přibližoval běžnému životu v rodině.

Plnění tohoto poslání bylo i letos každodenní prací 
všech našich zaměstnanců: vedení domova, pracovníků 
v sociálních službách, zdravotních pracovníků i pra-
covníků zajišťujících provoz. Věříme, že společným 
úsilím nás všech se dařilo vytvářet rodinné prostředí 
a zajišťovat co nejkvalitnější službu pro našich padesát 
obyvatel. Udržení a posilování vztahových vazeb kli-
entů se svými příbuznými, přáteli či známými je velmi 
důležité, proto za velký úspěch považujeme, že se nám 
podařilo některé kontakty obyvatel s jejich příbuznými 
obnovit a posílit.

Aktivity pořádané během roku si kladly za cíl ales-
poň částečně přiblížit obyvatele našeho domova životu 
běžné společnosti. Rádi bychom jmenovali některé 
z nich: rekreaci na Smraďavce, výlet pro vozíčkáře, 
kácení máje, celodenní výlet na Salaš, do Luhačovic, 
sv. Hostýn, cestu za historií na hrad Buchlov, pravidel-
né návštěvy archeoskanzenu, „hellodýň“ na Modré, 
návštěvy Slováckého divadla. Úspěšně jsme repre-
zentovali náš domov na sportovních hrách na Modré, 
na které se všichni velmi těší, a také „Setkání vozíč-
kářů“, které se konalo jako každoročně u příležitosti 
velehradské pouti. 

Dařilo se nám i v oblasti vzdělávání. Po úspěšném 
absolvování studijní disciplíny „Počítačová gramot-
nost“ a celoročního vstřebávání informací z oblasti 
„Umění“ postupují dva z našich obyvatel do třetího 
ročníku studijního programu University třetího věku.

Navázali jsme rovněž na úspěchy v oblasti hudby 
a tance. Díky svým schopnostem, talentu a vůli 
se povznést a překonat zdravotní handicap se dvě naše  
klientky  zapojily do soutěže „Nad oblaky aneb Každý 
může být hvězdou“, která se konala v Domově pro 
seniory v Buchlovicích. Mezi nejlepší sice nepostoupily, 
ale jejich výkon zaujal natolik, že byly pozvány, aby své 
vystoupení zopakovaly i při  akci, při níž byli oceňováni 
nejlepší pracovníci v sociálních službách Zlínského 
kraje.

Závěrem mi dovolte velké poděkování. Poděkování 
Obecnímu úřadu Velehrad, Obecnímu úřadu Modrá, 
všem organizacím, které nám pomáhaly, školám i stu-
dentům, všem našim sponzorům, všem lidem, jejichž 
pomoci si nesmírně vážíme. Bez vaší  spolupráce, 
vstřícnosti, projevů lásky a přátelství bychom jen těžko 
dokázali ještě více zkvalitnit službu poskytovanou oby-
vatelům našeho domova.

Radostné a požehnané prožití vánoc, hodně zdraví, 
štěstí, splněných přání a  spokojenosti  v novém roce.

Ing. Milena Marečková, vedoucí domova
Lenka Lesová, Dis, sociální pracovnice

Domov pro osoby se zdravotním postižením 

Velehrad - Vincentinum

Vincentinum a rok 2011
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Br uno Fer rero

Zvířecí sněm o Vánočních svátcích

Kdysi dávno svolala zvířata sněm. Liška 
se zeptala veverky: „Co pro tebe znamenají 

Vánoce?“ 
Veverka odpověděla: „Pro mne Vánoce znamenají 
krásný stromeček ozdobený spoustou svíček a cukro-
vím, které mám tak ráda.“ 
Liška se připojila se svou představou: „Pro mne 
samozřejmě nesmí chybět voňavá pečená husička. 
Bez pečínky by to opravdové Vánoce nebyly.“ 
Do řeči se jim vložil medvěd: „Vánočka! O Vánocích 
musím mít obrovskou sladkou vánočku!“

Slyšet se dala také straka: „Podle mne jsou o Váno-
cích nejdůležitější krásné a zářící šperky. O Vánocích 
se má všechno jen třpytit.“ 
Pozadu nechtěl zůstat ani vůl: „Vánoce dělá Váno-
cemi teprve šampaňské. Já bych ho vypil klidně dvě 
lahve!“ 
A osel, který to už nevydržel, se rychle zmocnil 
slova: „Vole, zbláznil ses? Vždyť na Vánocích je nej-
důležitější Ježíšek. Copak jsi na to zapomněl?“ Vůl 
se zastyděl, sklopil velkou hlavu a zabučel: „A vědí 
to vůbec lidé?“

Domov pro osoby se zdravotním postižením 

Velehrad - Buchlovská

Vůně cukroví na nás útočí ze všech koutů, 
obchodní domy jsou vánočně vyzdobené, plní 

se lidmi, kteří touží po spoustě věcí. Regály marke-
tů jsou plné zboží, nákupní vozíky jsou přeplněné. 
Každý si klade otázku: “... a nezapomněl jsem na 
něco?“  Všeobecné šílenství, shon, pečení  zcela vytla-
čuje pokoru a samotné rozjímání.

Pokoru před tím, co nám život dává, čeho si mnoh-
dy nevážíme, před darem dětí, které jsou zdravé 
a dělají nám radost. Před rodiči, kteří nás připravili na 
život, podpořili nás a vedli nás do té doby než jsme 
se plně osamostatnili. Pokoru před přátelstvím, před 
láskou sourozenců, před vztahy, které mezi sebou 
máme. 

Važme si toho co máme, toho čeho nám bylo 
možná nějakou „vyšší mocí“ dáno. Važme si lidí, přá-
telství, které máme, lidí kolem sebe, važme si vztahů, 
lásky. Věnujme si navzájem čas, věnujme je pro lidi 
kolem nás, pro ty, kteří si to zaslouží, kteří na něj 
čekají a kteří si váží toho, že jsme  jim tento čas věno-
vali.

Vše považujeme tak trochu jako samozřejmost, 
ale není tomu tak. Všechno můžeme během krátké 
chviličky ztratit, potom si teprve uvědomíme, jak nám 
to bylo drahé ...

Najděme si nejenom v tomto krásném adventním 
čase, ale i po něm chviličku času, kdy budeme rozjí-
mat, vzpomínat, kdy si uvědomíme, že jsme jen zrníč-
ko v moři písku a nic se netočí jenom kolem nás. Ať 
si na nás kouká prach z polic, nic přece nezmeškáme, 
když napečeme jen dva druhy cukroví místo třiceti! 
Hlavně když to nebude na úkor našich nejbližších!

Dovolte mi, abych touto cestou poděkovala  všem 
pracovníkům DZP Velehrad - Buchlovská, kteří posky-
tují podporu a pomoc obyvatelům našeho domova, 
jsou trpěliví, vstřícní, přátelští a umí rozdávat radost 
a lásku.

Děkuji panu starostovi i pracovníkům Obecní-
ho úřadu, Vám obyvatelům Velehradu za podporu, 
pomoc a spolupráci.

Přeji Vám všem krásné prožití doby vánoční 
a hodně zdraví, osobního štěstí, pohodu, veselou 
mysl, obrovskou dávku optimismu, tolerance a dob-
rých zpráv v kruhu svých nejbližších a to vše po celý 
rok 2012.

Mgr.et Bc. Alena Novotná, 
vedoucí DZP Velehrad-Buchlovská
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O průběhu první poloviny roku 2011 jsme psali 
již v předešlém vydání Velehradského zpravoda-

je.  V druhé polovině roku 2011 jsme připravili spous-
tu akcí, kde se realizovali naši uživatelé a v mnoha 
případech nás jejich výkony mile překvapily. 

V půli července si naši uživatelé zpříjemnili letní 
horké dny na týdenním pobytu v lázních Leopoldov 
na Smraďavce. Zde využívali rehabilitačních služeb, 
včetně koupání v bazénu.

Další zajímavostí byla akce na hradě Buchlov, 
kde se uživatelé mohli seznámit se způsobem života 
v dobách minulých.

Příjemným zážitkem byl rekreační pobyt nejmen-
ších klientů na Horní Bečvě, kterou jim plně spon-
zorovali hokejisté NHL. 

V průběhu podzimních dnů se klienti zúčastňovali 
různých kulturních akcí v Uherském Hradišti - diva-
dlo, filmová představení, návštěva muzea a galerie. 

Ještě před adventním časem se vydalo několik 
klientek a jejich doprovod do Brna na prohlídku 
výzdoby známého nákupního centra Vaňkovka.

Velmi zajímavý byl pro nás začátek prosince. 
Uživatelky se podílely na prodeji drobných vánoč-
ních dárků a ozdob na Obecním úřadě ve Zlechově, 
i nepřížeň počasí toho dne je neodradila od účasti 
na této akci. Ve stejném duchu vánoční atmosféry 
proběhla výstava i  na Obecním úřadě Velehrad.

Hurá!!!!! - 5. 12. 2011 přišel Mikuláš - a s ním 
také náš tradiční mikulášský večírek, ale tentokrát 
v našem zařízení a díky vstřícnosti řádových sester, 
které nám nabídly své prostory k mikulášskému 
tanci, kde zahráli Chabičovští. O bohaté pohoštění 
nebyla nouze.

Do konce roku máme ještě spoustu práce - absol-
vovat vánoční trhy v Uherském Hradišti, kde bude-
me předvádět a prodávat své výrobky a k tomu 
si na pódiu zazpíváme vánoční koledy. A potom všem 
shonu se budeme těšit na příchod vánočních svátků.

Přejeme všem spoluobčanům klidné prožití svátků 
vánočních a novém roce hodně zdraví a spokojenosti.   

Uživatelé a kolektiv pracovníků 
DZP Salašská

Domov pro osoby se zdravotním postižením 

Velehrad - Stojanov
Jaký byl rok 2011 na DZP Salašská?
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Vážení spoluobčané,

vlastnosti a chování zvířat byly dříve chápány a posu-
zovány podobně jako vlastnosti a chování lidí. Napří-
klad liška byla považována za nejchytřejší z volně žijí-
cích zvířat. Byly jí připisovány vlastnosti, které nemá. 
V bajce o lišce a vráně přelstila liška vránu. Zvířátkům 
nelze totiž přisuzovat lstivé počínání, protože lest je 
výsledkem složité myšlenkové činnosti, která u zvířat 
neexistuje. 

Víte například to, že krkavcovití (vrána, havran, 
krkavec) patří do řádu pěvců ? Nepěkné krákání není 
jejich jediným hlasovým projevem. Tito ptáci ovládají 
mnoho výrazových možností a dovedou se ozývat 
i příjemným švitořením, hlavně zjara. Kromě toho 
mají i velké napodobovací schopnosti, kterých často 
využívají napodobujíce nejen hlasy jiných ptáků, ale i 
hlas lidský a různé jiné zvuky.

Stejně nesprávné je staré rčení o krkavčí matce. 
Ve skutečnosti není ptáka, který by více pečoval o 
své potomstvo než krkavec a krkavcovití vůbec. Často 
se přitom vydávají v nebezpečí a nasazují život, jen 
aby zachránili svá mláďata, jsou-li ohrožena. Není 
lepší matky než krkavčí.

Teprve pečlivým a objektivním pozorováním zjis-
tíme, že krkavcovití ptáci svými schopnostmi vyni-
kají nad mnohé jiné. Vyznačují se bojovností a vyso-
ce vyvinutým pudem pro společný způsob života 
a zejména pro společnou obranu. Havrani například 
dovedou hromadně útočit na nepřítele a velmi často 

zaženou dravce nebo drobnou šelmu, která je ohro-
žuje. V zajetí se pak dokáží spřátelit se svým pěstou-
nem.  

 
A jedna nakonec ...
Zvířátka se rozhodla, že si postaví chaloupku. 
Potřebovali však 25 potvrzení od úřadů. První 
šel zajíc a přinesl 23, víc nesehnal. Pak šla liška 
a přinesla 24, že to nejde. Pak se přihlásil osel. 
Všichni se usmívali, že to nezvládne. Na druhý 
den osel přinesl všech 25 potvrzení. „Jak jsi to 
dokázal ?“ ptají se zvířátka. „To bylo jednoduché 
… otevřu jedny dveře - spolužák, otevřu druhé - 
spolužák ...“

Závěrem bychom Vás rádi pozvali na náš XI. mys-
livecký ples, který se bude konat v hotelu „U Skanze-
nu“ na Modré v sobotu 14. ledna 2012.

Vlastimil Vaněk a Jan Kašpařík
členové MS Háj Velehrad-Modrá

Myslivost
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V letech 1764-1766 byl nahrazen starý most přes potok 
Salašku stavbou z kamene o jednom oblouku, která 
pak byla v příštím roce ozdobena dvěma sochařskými 
skupinami na nízkých podstavcích, v jejím středu 
umístěných, a to sv. Bernarda a sv. Luitgarda. Obě byly 
dílem brněnského sochaře Ondřeje Schweigla.

Na místě dnešního Stojanova byl dříve Panský pivo-
var, který byl postaven roku 1733 zároveň se sklepy 
ve tvaru podkovy veliké tak, že jimi lze projet celým 
nákladem.

V roce 1832 byl založen hřbitov.

Čtení z archivních pramenů „Buchlovská ulice v letech 
1882“
„... Chtěl-li by kdo jíti cestou dále přes mostek do Vele-
hradu, měl by vlevo na rohu velehradského uzenáře 
a řezníka Al. Horáka, naproti od cesty vpravo - dle 
nápisu „hostinec“ žida Sterna spojený s obchodem 
všelijakým
Popojdete-li však o kousek dále, budete míti vlevo „hos-
tinec Klemův“ s krásnou zahradou, vpravo „hostinec 
Heroldův“, kdež má své místnosti čtenářský spolek, 
zásoben 14 časopisy, jimiž lze pobaviti se v zahradě 
pod stinnými akáty nebo ve „Šromovce“, prostranných 
to místnostech zahradních. Dále za čtenářským spol-
kem táhne se ještě ulice dlouhá v jejíž asi prostředku 
jest „vinárna Lenhartova“, za ní pak asi čtvrt hodinky 
lesík „Rákoš“ návrší lesem porostlé.

V roce 1937 jezdil autobus Uh. Hradiště - Velehrad 
dvakrát denně a to v 10,13 a 18,30 hod. a Velehrad - 
Uh. Hradiště třikrát denně - v 7,30, 10,30 a 17,30 hod.

Dne 1.-5. 1961 března proběhlo v obci sčítání obyvatel, 
domů a bytů. Ve sčítání byly zjištěny tyto výsledky: 
v obci bylo 208 budov, 256 bytů a 1549 obyvatel, 
z toho 626 mužů a 923 žen. V obci bylo 226 rozhlaso-
vých přijímačů, 25 televizorů, 137 elektrických praček 
a 39 ledniček.

Oddíl stolního tenisu Velehrad

Kousek historie

TJ Sokol Velehrad má v současné době zaregistro-
vané čtyři oddíly stolního tenisu, které se aktivně 

účastní regionálních sportovních soutěží.  
Výsledky jednotlivých družstev jsou průběžně 

aktualizovány po každém odehraném soutěžním 
kole a jsou k dispozici na webových stránkách  www.
pinec.net, případně na www.pinec.info, kde jsou 
výsledky podrobněji zpracovány, včetně různých 
statistik.

Oddíl stejně jako v uplynulých letech se podílí 
na volnočasových aktivitách věnované  dětem a mlá-
deži. Ve spolupráci s vedením ZŠ Velehrad organizu-
jeme vánoční, velikonoční a prázdninový turnaj pro 
žáky, a také registrované hráče. Soutěží se o hezké 
putovní poháry, na něž přispěl velehradský Sokol.

V tomto školním roce opět pracuje kroužek stolní-
ho tenisu v rámci volnočasových aktivit při Stojanově 
gymnáziu, Velehrad. Souběžně probíhá trénink žáků, 
který vede pan  Šebesta. 

Členové oddílu děkují Obecní úřadu Velehrad, TJ 
Sokol Velehrad a panu Karlu Ševčíkovi za finanční 
příspěvky poskytnuté v letošním roce, které jistě 
posloužili k rozvoji a reprezentaci naší obci.

Závěrem chci popřát všem příznivcům stolního 
tenisu  a ostatním občanům k nadcházejícím vánoč-
ním svátkům a blížícímu se novému roku hodně zdra-
ví, štěstí a spokojenosti.

za oddíl stolního tenisu 
Mgr. Lubomír Švec

Stolní tenis
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Po stresovém období okupace se změna chování 
projevila i u mladých lidí. Měli jsme úplně 

jiné spády a záliby k porovnání s dnešní mládeží. 
Na Velehradě byly dvě velmi aktivní organizace - 
Sokol a Orel. Byla mezi nimi nepsaná soutěž o jejich 
činnosti. Sokoli měli svůj sál na Salašské ulici, kde 
se konala pravidelná sportovní cvičení, vzpěračské 
soutěže atd. Sál byl také užíván jako nepostradatelný 
kulturní stánek. I jeviště sálu bývalo plně v provozu. 
Hrávalo se zde pravidelně loutkové divadlo. Bylo velmi 
dobře vybaveno padesáti loutkami 70cm vysokými. 
Taktéž velké množství kulis a rekvizit sloužících 
k výrobě hromů, větrů a blesků. Hodně aktivní byli 
mladí lidé, které vedl režiséra, producent a stavitel 
scén, nesmírně pracovitý pan Hartl. Tento úžasný 
organizátor dále vedl a režíroval i velmi populární 
ochotnické divadlo, kde jako výborný herec sám 
také účinkoval. Sokolové zde pravidelně pořádali 
taneční zábavy „Šibřinky“, kde také za jeho vedení 
se předváděly půlnoční scény k danému tématu 
zábavy. Výzdoby sálu se vždy připravovaly i několik 
týdnů dopředu. Sál byl také užíván k pravidelnímu 
promítání kina. Promítalo se dvakrát týdně. Tento 
sál měl zabudované moderní teplovzdušné topení 
a proto mohl být užíván v celoročním provozu. 
V šedesátých letech Sokolovna dvakrát vyhořela 
a od té doby se již nepodařilo obnovit tento slavný 
a úspěšný stánek. Byla zbourána a dnes po ní nezbyla 
žádná památka. Orlové měli své sídlo ve velkém sále 
poblíž baziliky. Byla to Orlovna s velkým symbolem 
orla nad vchodem. Byla tam velmi dobře vybavená 
sportovní tělocvična. Také zde se pořádaly velké 
zábavy. Na jevišti účinkovalo hodně známých 
a populárních umělců, např. komici Matěj Křópal 
a stréček Melhuba, velmi populární kouzelník Paspart 
atd. Pořádalo se zde soutěžní cvičení na nářadí, kde 
vynikal pan František Beránek z Modré.

Mezi „povinné aktivity“ mladých lidí patřilo 
také pasení koz a dobytka. Nejvhodnější louka byla 
v prostorách od stavidla „Splávku“ podél potoka až 
za hájenku směrem Salaš. Pasáci měli stanoviště 
u Splávku a dobytek po celé ploše louky. Průtok vody 
do náhonu mlýna byl řízen stavidly Splávku. Dobrý 
stav vody byl asi kolem dvou metrů. To bylo pro nás 
malé jezero, kde se koupalo a plavalo na dřevěných 
neckách. V letní sezonu to bylo vždy spojeno s pase-
ním dobytka a jeho dozorem … Na břehu potoka pod 
Splávkem nikdy nechyběl malý ohníček, kde se opé-
kávaly brambory, jablka atd. Dodnes se nedá zapo-
menout na opékané velmi dobré masíčko. Dospělí 
kluci to uměli vždy dobře připravit. Raci se uvařili 
v kotlíku, jakmile zčervenali, zchladili se, oddělila se 
klepeta a to bylo něco! Ještě větší pochoutka byla žabí 
stehýnka. Nebyla k tomu potřeba žádná nádoba ani 
porcovaní nůž. Skokan se vzal za zadní nohy, dvakrát 
se s ním zatočilo a rukama se od sebe trhlo. V ruce 

zůstala připravená dvě krásná stehýnka. Oba díly 
se položí na placku z tuhého jílu, který pod splávkem 
u potoka byl pro pečení nejlepší. Druhá placka jílu se 
na masíčko přitlačila a pečlivě se po stranách spojila. 
Asi po hodině se placka vyndala z rozpáleného pope-
la, mírně se počůrala  a rozlámala. Vonělo to kolem 
jako při nějaké hostině. Byla to dobrůtka. Zabavit 
jsme se také uměli … vyrobit střílačku z jílu a umět 
se s ní dobře trefovat, tak to jsme měli natrénované.  
Stačil na to oloupaný vrbový prut a na ten nejtenčí 
konec se napíchla malá kulička jílu. Pak švihem kulič-
ka dostala velkou rychlost. Když se pasáček správně 
trefil, pak to pěkně zabolelo. Bez praku snad nebyl 
ani jeden kluk. Pořádali se také soutěže ve střelbě 
na přesnost. Trefit jablko na pár kroků to už uměl 
skoro každý. Některé „střílení“ jsme měli od rodičů 
přísně zakázáno. Bylo to střílení s dutým klíčem. 
Do otvoru v dutém konci klíči se nasypaly naškrába-
né hlavičky sirek, ucpalo se to hřebíkem a úderem 
na kámen to dávalo pěknou ránu. Hrávali jsme taky 
často hru na četníky a zloděje. Rozdělily se funkce 
od žalobce, soudce až po zloděje. No když za námi 
někdy přišla i děvčata, tak jsme si hráli i na doktory.

Nechyběly nám ani televizory ani počítače, byli 
jsme zdraví a spokojení.

Jaroslav Kapitán

Moje vzpomínky ...

Čtení na pokračování
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Když jsme v letošním roce začali spolupracovat 
s redakcí časopisu TRAVEL profi, který je zaměřen 

na regionální cestovní ruch, hledali jsme nějaké pojítko, 
se kterým by si čtenář vybavil náš kraj. A tak jsme si půj-
čili slova písničky pro nás tolik známé „Ej od Buchlova větr 
věje ...“ A že těch informací přivál.

Jednou to byl článek o našich kulturních památkách, 
kterých tu máme víc než dost. Řekněte, který mikroregion 
se může pochlubit takovou bazilikou, která zdobí Vele-
hrad? Nebo hrad Buchlov, který byl v letošním roce čte-
náři iDNES oceněn jako Nekrásnější památka ČR, a snad 
alespoň jednou byl každý z nás v Buchlovicích na zámku. 
V našem kraji najdeme řadu sakrálních staveb, které by 
stály za zmínku. Máme být tedy na co patřičně hrdí. Ale 
musíme se také postarat o to, aby se nám dařila naše 
hrdost a lokální patriotismus přenášet na další generace.

Poté tzv. větr od Buchlova přinesl zajímavý článek 
o úspěšném projektu, na němž se Místní akční skupina 
podílela s partnery z Hornolidečska. Za nemalý objem 
financí se podařilo do deseti obcí mikroregionu pořídit 
kompletní sváteční a slavnostní kroje či krojové součástky, 
kterých zde bylo nedostatek. A že to byla náročná práce. 
O tom nejvíc ví manažerka Marta Polášková: „V každé 
obci bylo zapotřebí najít někoho, kdo se kroji zabývá, kdo 
by nám poradil všechny ty fígle a záludnosti našich praro-
dičů, kteří kroj uměli zhotovit a denně se do něj oblékali. 
A zaplať pánbů, takové lidi tu ještě máme“. O tom, že 
se dílo podařilo, přesvědčila výjimečná přehlídka, která 
se uskutečnila ve Slovanském sále ve Velehradě. Při té pří-
ležitosti se představilo na čtyřicet krojových párů v nové 
pořízených krojích ze Slovácka a minimálně stejný počet 
krojovaných z Hornolidečska. Nedá mi, než si zase položit 
otázku, máme být na co hrdí? Určitě ano.

Záhy následoval příspěvek o konferenci zaměřené na 
cestovní ruch na Buchlovsku. Hotel U Skanzenu na Modré 
se této úlohy zhostil na jedničku. Účastníci zde hovořili 
o problémech cestovního ruchu, co je trápí, ale také zde 
zaznělo několik dobrých nápadů, které bychom časem 
mohli společnými silami realizovat. A jak manažerka 
říká: „... vše začíná a končí vždy u dobrého jídla. Protože 
ve všech turistických příručkách o Slovácku se dočteme, že 
tento kraj je typický svou gastronomií, připravili v hotelu 
podle starých receptur jídelníček složený ze samých dobrot, 
které jídali naši předkové. Měli jsme možnost ochutnat 
škvarkovou pomazánku, šlíšky s makem, šumajstr, boží 
milosti, zelňáky, zabíjačkovou máčku, drkotinu ... no pro-
stě - co název, to pochoutka. Moc se jim to podařilo. Je to 
také výzva pro naše ostatní kuchaře a nám nezbývá, než 
doufat, že se s touto tradiční gastronomií začneme potká-
vat běžně na jídelníčcích našich restaurací.“

Nedávno jsme také psali o jiném neméně zajímavém 
projektu, který vzniká v současné době. Příběhy z Pohá-
dek a pověstí Buchlovských hor a Hornolidečska, tak 
se totiž projekt jmenuje, nás zavedou na zajímavá místa 
čtrnácti obcí mikroregoinu Buchlov. Herce Vladimíra 
Doskočila a  Martina Vrtáčka mnozí z vás znají ze Slo-

váckého divadla. V rodícím se filmu je můžeme potkat 
na toulkách mikroregionem, slyšet, co mnozí z nás ještě 
neslyšeli a vidět, co jsme také možná ještě neviděli. Ale 
nechme se překvapit. Film bude hotov na jaře příštího 
roku a určitě se ještě o něm dočteme. A protože je v názvu 
zmiňován také mikroregion Hornolidečska, je potřeba říci, 
že tento projekt vzniká opět ve spolupráci těchto dvou 
Místních akčních skupin.

A že vám ještě něco schází? Určitě ano. Je to zdejší 
specifická příroda, která nás obklopuje. Můžeme si ji 
prohlédnout při pěších procházkách, při výšlapech na 
kole po husté síti místních cyklostezek, ze hřbetu koně, 
kterého si můžeme půjčit ve stájích, ale také z ptačí per-
spektivy v horkovzdušném balonu. Na své si přijdou také 
milovníci rybaření i adrenalinových sportů. A myslíte, že 
v zimě se tu ukládáme k zimnímu spánku? Kdepak, máme 
tady hned tři sjezdovky, což je na tak malou rozlohu 
nevídané. A když už nás budou bolet nohy nebo celé tělo, 
tak se nabízí  zajít si do lázní Smraďavka, kde si můžeme 
udělat dobře vybranou procedurou, masáží, relaxací, které 
nás zase postaví na nohy …

Putování můžeme zakončit tam, kde jsme jej začali. 
Ptáte se kde? No přeci u vinaře ve vinném sklepě. Vždyť 
náš kraj je porostlý vinicemi, o které je třeba se po celý rok 
dobře starat. A když se rok jako ten letošní vydaří, odmě-
na je více než zasloužená. Pak nezbývá, než vzít do ruky 
koštovačku, nechat si nalét červené či bílé, maličko upít, 
a vychutnat si tu vůni, barvu a chuť, která je u každého 
vinaře jiná, nenapodobitelná. 

Jste sami překvapeni, co všechno tady u nás máme? 
Když jsme naše pozvánky přenesli na papír, překvapilo to 
i nás. Uvědomili jsme si, že drobnými články a statěmi při-
spíváme do časopisů, které vycházejí v celé republice, ale 
tak trošku zapomínáme na ty domácí. A to bychom chtěli 
změnit, protože hlavně ti, kteří zde žijí a kteří se o toto 
všechno starají, si zaslouží, aby se o nich vědělo. A také 
si v rámci našich možností můžeme navzájem pomáhat. 

Místní akční skupina Mikroregionu Buchlov pra-
cuje metodou LEADER, která je určena právě pro rozvoj 
venkova. Podporuje projekty v oblasti tradiční řemeslné 
výroby, zemědělství, cestovního ruchu i rozvoji obcí. 
Nezapomínáme ale ani na různé spolky, které se rovněž 
mohou o dotaci, ze které si třeba opraví prostory nebo 
nakoupí pomůcky, přihlásit. Tak co, že Vás právě tato 
informace zaujala? Zastavte se za námi v Buchlovicích na 
kus řeči nebo si otevřete naše webové stránky, které vám 
zprostředkují další dobré informace.

Závěrem roku bývá obvyklé, že lidé bilancují a vyslo-
vují přání do nového roku. Dovolte také mně, abych 
pozvedla tu pomyslnou skleničku dobrého vína z našich 
vinic a popřála nám všem hodně štěstí, rodinné pohody 
a  bychom se ve zdraví sešli brzy, třeba někde tady u nás …

Marta Polášková
Místní akční skupina Mikroregionu Buchlov

Náměstí Svobody 800, 687 08 Buchlovice
polaskova@buchlov.cz | www.buchlov.cz

Rok na Buchlovsku

Mikroregion Buchlov
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Vánoční punč
2 l červeného vína, 1/2 l rumu, 1/2 l silného černého čaje, hřebíček, skořice, pomeranč, citron, mandarinky 
- nakrájet. Dosladit cukrem (hnědým - cca 15 dkg) 

Pomazánka na obložené chlebíčky - salámová
2 lžíce kečupu a 1 lžíce hořčice smíchat + 1 majolka, 1 malá cibule - nakrájet, 1 kyselý okurek - nastrouhat 
(může se přidat i zelený), 20 dkg junioru - nastrouhat, 10 dkg tvrdého sýra nastrouhat

Pomazánka sýrová
5 dkg taveného sýra, 10 dkg tvrdého sýra - nastrouhat, 10 dkg Nivy - rozmačkat, 3 lžíce Ramy, 2 stroužky 
česneku

Vážení čtenáři
Velehradská knihovna přechází od nového roku na elektronický systém půjčování knih CLAVIUS REKS. 
Žádáme všechny čtenáře, aby se v novém roce dostavili do knihovny, kde dostanou nové čtenářské prů-
kazy. Také žádáme o brzké vrácení výpůjček. Doba pro výpůjčku je max. 3 měsíce, je možné prodloužení, 
pokud o knihu nemá zájem další čtenář. Přivítáme rádi nové čtenáře. 

Přejeme všem krásné vánoční svátky.
Knihovna je otevřená každý čtvrtek od 16 do 18 hodin (kromě prázdnin a svátků) - na obecním úřadě Vele-
hrad, 1. patro. 

Vaše knihovnice
Petra Humpolová a Monika Müllerová

Informace
• Poplatek za svoz odpadu v roce 2012 bude stejný jako letos, tedy 500,- na občana a rok, splatnost pololetní 

k 31. 3 a 30. 9. 2012. 

• Termín sběru nebezpečného a  velkoobjemového odpadu i starého železa  bude včas oznámen místním 

rozhlasem a ve vývěsní skříňce.

H
o
dy

 2
0
1
1



20

Velehradský zpravodaj | 34

Počet obyvatel k 30. 11. 2011 je 1304.
V našem matričním obvodu bylo v roce 2011 uzavřeno celkem 90 sňatků 

- z toho 74 obřadů v Kostelíku sv. Jana Křtitele na Modré, 9 v Bazilice Nanebevzetí Panny Marie a sv. Cyrila 
a Metoděje, 5 obřadů na Hotelu Mlýn a 2 na Obecním úřadě.

 25.  7.  2011  Eliška Chvatíková, čp. 128
 17.  8.  2011 Elena Toufarová, čp. 303
 25.  8.  2011 Karolína Maděrová, čp. 146 

 26.  8.  2011  Adam Herůdek, čp. 290
 8.  11.  2011  David Květoň, čp. 231

 24.  4.  2011 Pavel Štěpánek (Velehrad) 
    a Eliška Vrtaníková (Velehrad)
 30.  7.  2011  Roman Bilavčík 
    a Monika Beránková (Velehrad)
 27.  8.  2011 Miroslav Vaněk 
    a Eva Buksová (Velehrad)
 27.  8.  2011 Jan Tománek (Velehrad) 
    a Zuzana Jančálková

 17.  9.  2011  Petr Číhal 
    a Petra Zajícová (Velehrad)
 1.  10.  2011 Tomáš Kučírka 
    a Zdeňka Jurčíková (Velehrad)
1 4. 10. 2011  Pavel Maděra (Velehrad) 
    a Zuzana Žváčková
 11. 11. 2011 Karel Hrdina (Velehrad) 
    a Nikola Ferdanová

 8.  6.  2011 Jiří Janča, 60 let
 26.  6.  2011 Anna Zemčíková, 75 let, DZP
 7.  7.  2011 Karel Křenek, 65 let, DZP
 30.  8.  2011  Ludmila Králíková, 78 let
 1.  9.  2011  Milan Horák, 53 let
 18.  9.  2011 Růžena Svobodová, 73 let, DZP

 22.  9.  2011 Antonín Zavadil, 86 let
 12. 11. 2011  Marie Hlaváčová, 90 let, ŘS
 15. 11. 2011  Jan Křivánek, 86 let
 23. 11. 2011 Jan Švéda, 75 let, DZP 
 10. 12. 2011 Jaroslav Kapitán, 75 let

 Narození

 Uzavřeli manželství

 Úmrtí

Z obecní matriky
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Jubilanti pro rok 2012
60 let

Gajdoš Antonín
Oliva Otmar

Machová Jana
Gajdošová Marie

Dvouletý Jiří
Gregůrek Stanislav
Jurčíková Ludmila
Černobila Václav
Lorenc Antonín
Harnová Marie
Vaněk Vlastimil

Kučerová Antonie

65 let
Urban Milan
Krejsová Jana

Chrástková Marie
Urbanová Hana
Gloszová Pavla
Buksová Helena

Krejsa Josef
Malina Ladislav

Zavadilová Zdislava
Dudová Marie, ŘS

Malinová Anna
Junášková Marie

Výstupová Ludmila, ŘS
Pálka Zdeněk

Kubina František

70 let
Chrástek Jan

Skalička Zdeněk
Pospíšilová Anna

Penkrt Jiří
Hozák Dušan

Chmielová Zdeňka
Němeček Vladimír
Medveďová Jiřina
Šafránek František

Buksa František
Skaličková Eva

75 let
Burešová Vlastimila

Daňková Jarmila
Kolečkářová Alena

80 let
Juříková Marie, ŘS
Tomaštíková Marie

Drozdová Irena
Buchtík Josef

Paravanová Marie
Daněk Stanislav

Daňková Kristina
Kolečkář František

85 let
Hartlová Eva

Křivánek Eduard
Holečková Marie, ŘS
Doležalová Antonie

Višenka Jaroslav

86 let
P. Cigoš Jaroslav
Točková Marie

Mičulka Břetislav
Doležalová Marie
Michálková Marie

Ištvánková Anežka, ŘS
Ryplová Edita 

87 let
Urbánková Pavla, ŘS

Dudová Marie
Tomešková Marie

88 let
Turzová Božena, ŘS

Kourková Markéta, ŘS
Doležal Vladimír

89 let
Vlkojanová Anna

90 let
Vlčková Vlasta

91 let
Pitronová Jiřina, ŘS

Jurčík František
Kotková Anna, ŘS

92 let
Turzová Marie, ŘS

93 let
Trachtulcová Antonie, ŘS

95 let
P. Cukr Josef

Maděra Vladimír

Ve Vincentinu oslaví
65 let Štěpánková Jindřiška, 70 let Smidovčin Michal, 80 let Chůmová Vlasta, 81 let Supík Jiří, 

89 let Čagánková Blažena, 92 let Burešová Ludmila, 99 let Linhartová Marie

V Kopretině oslaví
60 let Helísková Dagmar, Veselá Jaroslava, Ottová Anna, Sedlaříková Eva, Potočný František, 

65 let Kuchařová Anna, Potrousil Jan, Kneslová Anna, Šunka Jan, Kaňovský František,
70 let Železný Jan, 75 let Novotná Alena, Drtil Jaroslav

81 let Kostelníčková Marie, 82 let Lesová Anna, 88 let Kašparová Jiřina 

Zlatou svatbu oslaví 
16. 6. 2012 Alois a Eva Chamraďovi 

21. 7. 2012 Lubomír a Anna Piňosovi
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N e p r o d e j n é

- 20 -

Obrazem

Kovářová Adéla (80 let)

Gajarský Štefan (70 let)

Beseda s důchodci

Vystoupení dětí MŠ na besedě s důchodci Vystoupení dětské cimbálové muziky na besedě s důchodci

Jurčík František (90 let)

Šůstek Václav (70 let)

Beseda s důchodci
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VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ 15. 10. 2011
Simona Hudečková, nar. 21. 5. 2011, Velehrad 272 | Matyáš Skoták, nar. 4. 5. 2011, Velehrad 30 

Matyáš Maluš, nar. 1. 8. 2011, Modrá 206 | Tereza Slámová, nar. 3. 5. 2011, Modrá 176 | David Novák, nar. 14. 6. 2011, Modrá 73 
Matyáš Bartoš, nar. 12. 5. 2011, Velehrad 207

VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ 15. 10. 2011 
Elena Toufarová, nar. 17. 8. 2011, Velehrad 303 | Adam Herůdek, nar. 26. 8. 2011,  Velehrad 290

Štěpán Maria Kovařík, nar. 7. 6. 2011, Velehrad 262 | Karolína Maděrová, nar. 25. 8. 2011, Velehrad 146
Anna Misíková a Marie Misíková, nar. 10. 6. 2011, Velehrad 313
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14. 1.  Myslivecký reprezentační ples
19. 5.  Přechod a cyklopřejezd Chřibů
2. 6.  Den dětí
2. 7. - 5. 7.  Dny lidí  dobré vůle 
4. 7.  Koncert lidí dobré vůle
5. 7.  Národní pouť
1. 9.  Slovácké hody s právem
17. 10.  Beseda s důchodci
4. - 5. 12.  Vánoční jarmark 
22. 12.  Zpívání u vánočního stromu
26. 12.  Štěpánský koncert v bazilice 

Kalendář kulturních akcí na rok 2012


